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Slovo úvodem 
Tento měsíc oslavíme už 105 let od vzniku našeho 
novodobého samostatného státu. Navíc je 30 let toho 
„našeho“ malého Česka. Svět i lidé se za tu dobu 
hodně změnili a nejsem si jist, zda k lepšímu. Mezi 
prsty nám proklouzl pocit sounáležitosti, patřit někam 
a táhnout za jeden provaz. Být hrdý na svou zem a být 
připraven ji i bránit. Namítnete srpen 1968, listopad 
1989 či Nagano. Ano ale to jsou jen malé chvilkové 
střípky, které nám rychle vyprchaly. V této 
relativistické době, jako bychom se báli pro něco 
nadchnout a o něco usilovat. Nad vším mávneme 
raději rukou. Však „oni“ si to nějak upečou. Už to, že 
se potřebujeme schovávat za „ty oni“ o nás něco 
vypovídá. Zkusme vystoupit ze svých bublin a něco si 
myslet sami. A také to říkat. Zatím nás za to ještě 
nezavírají, ale když to necháme být, tak by jednou zas 
mohli.   

Motto 

„Nejhorší je, když myslíš, že víš…“  

Z citátů, reklam, inzerátů a…  
 „Hranice našeho jazyka jsou hranicí našeho světa.“ 
„Když budu jako druzí, kdo bude jako 

já?“                                   hebrejské přísloví   
„Jedna věc není lepší ani obtížnější než druhá. Jde jen 

o to, kam umístíš desetinnou čárku.“ 
„Kdo mlčí, nemusí souhlasit, možná jen někdy nemá 

chuť diskutovat s idioty.“ 
„Kdo není ve dvaceti pěkný, ve třiceti silný, ve 

čtyřiceti rozumný a v padesáti bohatý, ten už nemá 
žádnou naději.“        Luther  

„Nechval dne před večerem a ženu před pohřbem“. 
„Milovat a být rozumný nemůže ani bůh.“ 

Víte, že? 

 Ochucená minerálka je skoro voda? Omyl! 
Obsahuje sice „jen“ 4 g cukru/100 ml (Coca cola 
11), ale když vypijete 1,5 l lahev citronové 
minerální vody, dostanete v ní 60 g cukru, tedy 
15 kostek.  

 Náš státní svátek oslaví při úplňku i částečné 
zatmění Měsíce 28.10. s vrcholem ve 22:14. Ale 
nebude stát skoro za řeč, protože stín Země jen 
malinko lízne okraj Měsíce. 

 Víte proč druhá část názvu OISoviny má zrovna 
azurovou barvu? V 7. a 8. třídě jsem s počínající 
pubertou nechtěl být jako každý a tak jsem ve 
škole zčal psát místo modrým azurovým 
inkoustem. I za totality to procházelo, jen ten 
červený byl vyhrazen kantorům. No a při založení 
OISovin jsem si na to vzpomněl.  

 Příští rok vypluje největší výletní loď světa Icon 
of the Seas společnosti RCI. Bude 365 m dlouhá, 
o výtlaku 250,800 t a bude mít 20 palub se sedmi 
bazény a všemožnými i nemožnými atrakcemi. 
Má být pětkrát větší, než byl Titanic. Při rychlosti 
až 41 km/m pojme až 7 600 cestujících a 2 350 
členů posádky. Je poháněna zkapalněným 
plynem. To možná také něco o lidskéspolečnosti 
naznačuje. 

 Indie se sondou Čandrajn-3 pokouší na třetí 
pokus dobýt Měsíc. Odstratovala v polovině 
července a na Měsíci přistála 23. srpna. Indie se 
tak stala teprve čtvrtou zemí, která to dokázala. 

 Rýsuje se kvantová chemie. Klasická chemie bere 
chemické reakce jako náhodné srážky atomů, při 
nichž mohou vzniknout molekuly. Když ale 
uděláte Boseho-Einsteinův kondezát s atomy, 
které jsou všechny ve stejném kvantovém stavu, 
chemická reakce probíhá jako kolektivní proces a 

podstatně rychleji než obvykle. Taková je 
kvantová superchemie. http://jdem.cz/fjbd54  

Zajímavé úlohy 
Strany dvou čtverců se liší o 1 cm. Obsah jednoho je o 
15 cm2 větší, než obsah druhého. Určete jejich strany. 

Poloměr Země je cca 6371 km a její obvod cca 40 030 
km. Když bychom po obvodu koule natáhli drát a pak 
ho prodloužili o pouhý 1 metr. Jak vysoko by byl 
pravidelně nad povrchem Země?    

Získat energii na úkor rotace 
Země 

Dnes je hlad po všech energiích, zejména těch 
obnovitelných. Co takhle získávat energii na úkor 
rotace Země? Nebyla by to sice obnovitelná energie, 
protože bychom tím rotaci planety zpomalovali, ale 
jen málo. Prodlužování dne by asi ještě dlouho 
nehrálo roli. Musel by to být nějaký cyklický stroj, 
něco jako Carnotův cyklus nebo tepelné čerpadlo. 
Nějakou energii bychom vložili, ale mnohem více ji 
získali zpět. Tak teď už jen vymyslet, jak by to mohlo 
fungovat.  

Nezatracujte tuky 
Tuky jsou ze všech živin nejbohatším energetickým 
zdrojem (37 kJ/g, alkohol 28 kJ/g) a přesto mají ve 
srovnání se sacharidy (17 kJ/g) a bílkovinami (17 
kJ/g) nejmenší sytící schopnost. Potřebujeme je 
a jejich podíl v jídelníčku by neměl klesnout pod 20%. 
Není tuk, jako tuk. Ty živočišné, nasycené nám moc 
neprospívají. Z nenasycených jsou cenné ty s cis 
vazbou. Naopak ty s trans vazbou jsou ještě horší, než 
ty nasycené a navíc ještě vznikají při přepalování 
tuků. Esenciální mastné kyseliny omega-3 a omega-6 
si tělo neumí syntetizovat a musíme je přijímat 
v potravě. Ideální poměr 3 a 6 kyselin je  5:1. Tomu se 
blíží řepkový olej. A proto je považován za nutričně 
nejvýhodnější. Navíc se přepalovat začíná až při 230 
°C. To máslo už při 175 °C. 

Naše tělo by nefungovalo ani bez cholesterolu. Samo 
si ho vyrobí asi 1 g denně a zbylých 0,3 g bychom 
měli přijmout ve stravě. 

Takže moc nespekulujte a zlatá střední cesta je tím 
nejlepším.  dle K. Fourová: Jediná 
kniha o jídle, kterou potřebujete.  

Mohou být naše hodnoty 
i škodlivé? 

Každá ideologie má své uctívané hodnoty a ani 
demokracie není výjimkou. Je to svoboda jednotlivce, 
svoboda projevu i po projevu (což občas nyní 
pokulhává) a právní stát. Jsme přesvědčeni o jejich 
správnosti a univerzálnosti. Ale takové ikony mají a 
měly i ostatní režimy. Hitler, ač Rakušan, šířil 
výjimečnost německého národa a pomáhal Němcům 
roztroušeným v jiných státech Evropy. Vytvářel si tzv. 
pátou kolonu příznivců. Mussolini chtěl obnovit slávu 
Římské říše. Komunizmus byl přesvědčen o 
správnosti a nevyhnutelnosti světové levicové 
revoluce a tak ji šířil do světa. Všichni byli 
přesvědčení, že dělají dobře. A lidé za nimi šli. 

I my spolu s jogurty a colou šíříme do světa své 
hodnoty, mnohdy i formou chceš-li tohle, musíš i 
tamto. Ne vždy zrovna úspěšně. Země, kterými 
prolétlo arabské jaro, by mohly vyprávět. Libye, Irák a 
Sýrie se z něho dosud nevzpamatovaly. Doporučovali 
jsme je i Ukrajině. 

Aby nebylo pochyb, i já naše hodnoty vyznávám a 
jsem rád, že v nich mohu žít. Jsou výsledkem 
dlouhého evropského vývoje, vycházejícího z 
protestantské Evropy, uznávajícího člověka jako 
jednotlivce. Pomohly nastartovat technologickou 
revoluci a položily základ dnešnímu blahobytu. To ale 
neznamená, že bych se nad nimi i způsobu jejich 
propagace neměl zamýšlet. 

Někteří politici a státy se za ně schovávají, aby mohli 
někam pronikat a šířit svůj vliv. Že by demokratický 
imperializmus? Ne, imperializmus je jen jeden, stejně 
jako svoboda. Ale naše hodnoty klidně mohou být 
jeho líbivou zástěrkou. 

Navíc bychom si měli uvědomit, že demokracie a 
svoboda se všude nehodí, že ji někde lidé ani nechtějí. 
Měli jiný vývoj. Vždyť i u nás svobodu bytostně 
potřebuje jen menšina lidí. Proto byla disidentů jen 
hrstka. Většina lidí chce klid, mít se dobře a za to je 
ochotna i poslouchat. Demokracie vyžaduje 
sebevědomé a vzdělané občany. V zemích Asie je 
společenství tradičně mnohem více kolektivistické a 
jedinec tam neznamená mnoho, slouží celku. V Africe 
dají spíše na kmenovou spřízněnost, než na ideály 
demokracie. Tady šířit demokracii je jako nabírat 
vodu děravým vědrem. Tam mnohdy diktátoři tvoří a 
stabilizují stát a to jsme si nechtěli přiznat. A tak jsme 
Kaddáfího svrhli v Libyi a uvedli ji do zmatku 
občanské války. V Sýrii to diktátor Asad ustál, ale 
země je v troskách. 

Islámské země námi pohrdají nejen z náboženských 
důvodů. Také pro náš mnohdy neuspořádaný způsob 
života, prostituci, drogy, mnohopohlavnost či neúctě k 
tradiční rodině. Nezakotvenost a relativitu všeho. 

Demokracii nelze implantovat, k té se musí dozrát, 
musí se zalíbit. Papuánského domorodce také 
nenaučíte Euklidovu geometrii nebo kapitalizmus. 
A neznalému jí spíš uškodíte, podobně jako 
antibiotiky. 

Někdy jsme i trochu pokrytečtí. Ne zrovna 
demokratický režim v Saudské Arábii nám nevadí a 
nekritizujeme ho, protože má ropu. Humanitárně jsme 
bombardovali Srbsko pro sebeurčení Kosovců, ale 
emancipační snahy Basků, Katalánců či Skotů 
zavrhujeme jako špatné. Ideály mají platit, jen když se 
nám hodí? Nic není ideální, ale díkybohu, že žijeme, 
kde žijeme. Mohlo by být a obávám se, že bude hůř. 

Jak je to tedy s našimi hodnotami? Idea svobody a 
demokracie je sama o sobě čistá (bohužel obdobně 
jako jiné, třeba i komunizmu), ale může ji kazit její 
realizace. Proto také nemůžeme svobodu získat jednou 
pro vždy. Realizátoři nám ji svými vedlejšími zájmy 
vždy chtějí trochu pokřivit a brát. Musíme ji tedy 
kultivovat a stále o její čistotu usilovat. Tak to 
zkusme.  

Kouřový bod tuků 
Je teplota, při které se začíná z tuku kouřit a 
přepalovat se. Přes něj bychom neměli jít. Rozmezí za 
studena lisovaný a nejvíce rafinovaný. Tyto teploty 
bychom neměli překračovat 

Druh tuku Kouřový bod °C 

máslo 121 – 149 

řepkový olej 190 - 252 

kokosový olej 177 - 232 

vepřové sádlo 190 

olivový olej 190 - 242 

palmový olej 235 

slunečnicová olej 107 - 232 

máslo ghí 252 

Co strýček covid? 
Pod vlivem horkého léta i inflace a drahotě a patálii na 
Ukrajině jsme tak nějak pozapomněli na strýčka 
covida, který nás tak věrně provázel poslední dva 
roky. 

Obávám se však, že on nezapomněl na nás a 
s nastávajícími plískanicemi opět zatouží po naší 
společnosti. Možná se spojí s tetou chřipkou. Tak se 
obrňte. Nejlépe i zásobte vitaminy a nadopujte 
ovocem a zeleninou. 



Zádrhele fruktózy 
Fruktóza, jinak také ovocný cukr je obsažena hlavně 
v ovoci a spolu s glukózou tvoří disacharid sacharózu. 
Donedávna byla fruktóza vnímána jako ideální 
sladidlo. Má pět krát nižší glykemický index než 
glukóza, takže vám příliš nerozhází hladinu krevního 
cukru a navíc k svému metabolizmu nepotřebuje 
inzulin. Má až 1,8x větší sladivost než sacharóza 
(glukóza 0,8x). Fruktóza se odbourává z velké části 
sama v játrech a to je ten problém. Jelikož k jejímu 
trávení není třeba inzulinu, organizmus její zpracování 
nijak nereguluje. Má tak v jednu chvíli k dispozici 
obrovské množství energie, kterou musí buď všechnu 
využít, nebo zpracovat. Pokud se nevyužije, tak se 
uloží jako tuková zásoba „na potom“. Každá molekula 
fruktózy navíc se mění v tuk a navíc ještě vyvolá 
v organizmu zmatek.  dle K. Fourová: 
Jediná kniha o jídle, kterou potřebujete. 

Uchovávat elektřinu v betonu? 
Cement se sazemi promění beton na prakticky 
využitelný kondenzátor. Smíchejte vodu s cementem a 
uhlíkovými nanosazemi. Samovolně vznikne beton 
protkaný fraktální drátkovitou strukturou, který po 
namočení do elektrolytu funguje jako elektroda. Ze 
dvou navzájem izolovaných desek takto vylepšeného 
betonu lze vyrobit strukturální superkapacitor 
(kondenzátor po našem). Těšte se na elektrické 
budovy, silnice nebo třeba mosty. 
http://jdem.cz/fhx774   dle netu  

 

Mapa porodnosti (počet dětí na ženu) Ještě se divíte, 
že migrace nás zahubí, jako zahubila Kelty? 
Kupujeme si severoafrické státy, aby migraci ze 
Sahelu zbrzdili. Tím mj. říkáme, my se do nich ještě 
neodvažujeme střílet. Udělejte to vy a my vám za to 
zaplatíme. Komunisté měli na Západě pátou kolonu 
v mírových hnutích, pašeráci mají spojence 
v humanitárních neziskovkách, které říkají my se 
s vámi podělíme.  

Slasti a strasti s umělou 
inteligencí 

Do našeho života letos dost brutálně vtrhla umělá 
inteligence (UI). Objevily se chaty jako ChatGPT 
nebo Perplexity AI, kde vám odpoví na vaše zvídavé 
otázky, napíše báseň či program ve vybraném 
programovacím jazyku a dokonce i seminární nebo 
diplomovou práci podle zadání. Jiné stránky vám 
vytvoří obrázek dle slovního zadání v uměleckém 
stylu či fotografické věrnosti (beta.dreamstudio.ai). 

Ona se už dlouho trpělivě vkrádala do našeho světa, 
nejprve jako ty různé překladače jazyků, informační 
systémy nebo ne příliš chytrý robot na stránkách bank 
a pojišťoven. Řešila dílčí úkoly a zdokonalovala se, 
chcete-li říct, učila se. Dnes je to takový premiant 
výrostek. Ještě občas udělá nějakou tu chybu nebo si 
trochu vymýšlí. Ale i on jednou vyroste z puberty. 
Říká se, že je mu lepší klást otázky a požadavky v 
angličtině, navzdory tomu, že rozumí výborně česky. 
To je dáno tím, že odpovědi vytváří z kontextu a již 
existujících a publikovaných textů na netu a tak má 
rozhodně větší základ v těch anglických, kterých je 
řádově více. Jiné překladače (Google, DeepL nebo 
Lindat) vám to pak přeloží zpět do rodného jazyka. 

Je to příjemné a nové, ale dělá to vrásky pedagogům, 
Pokud studenti poskládali své práce z odstavců již 
publikovaných prací, jiná umělá inteligence to formou 
zvláštního programu odhalila a označila je za 
plagiátory. Ale když text napíše sama umělá 
inteligence, je to obtížnější a takové odhalení je zatím 
v plenkách. Časem pomůže opět jiná umělá 
inteligence. Pedagogové se budou muset s umělou 
inteligencí smířit a naučit s ní studenty smysluplně 
pracovat. Pořád lepší, než když jim diplomku napíše 
jiný člověk za 60 000 Kč. Pedagogové holt budou 
muset s diplomanty více o práci povídat, vyptávat se 

proč napsali to či ono a jak to chápou. Diplomku od 
inteligence bude muset student nastudovat jako každý 
jiný předmět. Lepší, když na chybu v ní přijde on, než 
oponent. Vzpomeňte na situaci, když se objevily 
elektronické kalkulačky, či chytré telefony, jak byly 
zprvu na školách zakazovány. Jistě na základní škole 
se student musí naučit určité základy a vtlouci si je do 
hlavy, aby pak rozuměl tomu složitějšímu. Mě ještě 
učili i písemně odmocňovat, ale myslíte, že jsem to 
někdy použil, když byly tabulky a pak i kalkulačky. 
Časem se naučíme s umělou inteligencí pracovat a 
zbude nám více času na to přemýšlet co, jak a proč, 
podobně jako nám to umožnily kalkulačky, počítače a 
chytré telefony. Ten vnitřek řešení problémů nebývá 
vždy jen tvůrčí a někdy je to nuda a dřina. 
Vzpomeňte, jak jsme se při psaní taháků látku vlastně 
naučili. 

Horší je, když umělá inteligence začíná ubírat práci 
některým profesím. Překladatelé ji nemají moc rádi. 
Zprvu jim pomáhala při překladech, ale dnes už je 
často dovede nahradit a zdarma. Bude asi časem i 
schopna online tlumočení. Také z průměrného 
programátora umí Perpexity udělat docela dobrého a 
tedy ho časem i nahradit. Časem bude takových 
profesí přibývat. Nahradí překvapivě duševní práci, 
ale ne tu manuální. Ta je zase doménou robotiky, ve 
které má umělá inteligence ovšem také prsty. 

Časem může i šlapat na paty spisovatelům, básníkům, 
vytvářet a rozpohybovat věrné avatary herců přesně 
podle režisérovy představy a ve velkém rozlišení. 
Také nám bere důvěru v pravost. Nebo ještě 
důvěřujete každé fotografii, či videu byť mluví hlasem 
celebrity? Vše se už umí napodobit. Pojmy pravost a 
ryzost se trochu rozmazávají. Místo v 
deterministickém světě, začínáme žít v tom 
pravděpodobnostním. Skončí to matrixem? 

Na umělé inteligenci se stáváme stále více závislí. V 
MHD či metru vídáme zombie tváře zahleděné do 
displejů chytrých telefonů, připravuje nás o 
mezilidské kontakty. Někteří sociologové se obávají, 
že UI jsou trénovány na základě velkého množství dat, 
což může vést k internalizaci nevědomých předsudků 
obsažených v těchto datech. To může mít za následek 
diskriminaci a nespravedlivé rozhodování. Ale tyto 
předsudky jsou geneticky zakořeněny v nás a UI je od 
nás pouze přebírá. Když vás z deseti psů sedm kousne, 
začnete být ostražití ke všem psům. A vyprávějte 
psům o nevhodnosti kolektivní viny. Nad UI můžeme 
postupně ztrácet kontrolu. S rostoucí složitostí UI 
může být obtížné nebo dokonce nemožné pochopit, 
jak UI dospívají k určitým rozhodnutím. To může vést 
k tzv. "černé skříňce" problému, kdy nejsme schopni 
plně vysvětlit, proč UI rozhodly tak, jak rozhodly. To 
může způsobit nedůvěru a ztrátu kontroly nad 
důležitými systémy a pocit deprese či méněcennosti. 

S narůstající autonomií UI existuje riziko, že by UI 
mohly být zneužity k nekalým účelům. Hackerům by 
mohlo být umožněno využít UI k provádění 
sofistikovaných kybernetických útoků, což by mohlo 
mít nedozírné následky na soukromí, infrastrukturu a 
dokonce i národní bezpečnost. Konflikty se budou 
postupně řešit automatizovanými autonomními drony 
a zbraněmi a ne vždy možná jen podle přání lidí. 

Nedostatečné využití umělé inteligence může 
pramenit z nedůvěry veřejnosti a podniků v tuto 
technologii, ale také z nedostatečné infrastruktury, 
nízkých investic nebo fragmentace digitálních trhů. 
Už dnes burzovní superpočítače v reálném čase 
provádějí ve zlomku sekundy miliardové obchody, 
když objeví dočasnou příležitost na trhu. Vydělávají 
peníze „z ničeho“ na úkor pomalých lidí. 

Řada lidí se obává, že by nás umělá inteligence mohla 
v budoucnu ohrozit a že bychom měli zvolnit a omezit 
ji nějakým právním rámcem. Od toho je to ale 
inteligence, aby si s takovým lidským rámcem 
dovedla jednou poradit. Až nám bude řídit 
hospodářství, energetiku, média a i soudnictví. Obavy 
mohou být místy i oprávněné, ale člověk už je takový 
zvídavý tvor, že jakmile zjistí, že je něco možné, tak 
mu to nedá, a udělá to, byť by to mohlo mít negativní 
důsledky. Nukleární zbraně jsou toho dokladem. Tak 
možná, že naopak UI nás bude jednou držet na uzdě, 
abychom se nehádali a neválčili. Nechme se 
překvapit. Nic jiného nám stejně nezbývá. 

Všude Čína 
Když jsem byl na studijním pobytu v USA, tak jsem 
se podivoval, že na rubu většiny drobnějších předmětů 
a přístrojů bylo napsáno Made in China. Byly levné, 

tak proč by je nedováželi. Dokonce tak, že Čína má 
vůči USA velký obchodní přebytek. Teď o několik 
dekád později je situace ještě horší. Čína proniká do 
důležitých odvětví i v Evropě. Má natolik dobrou 
elektroniku, že firma Huawei musela být přibrzděna, 
má 60% trhu větrných turbín (Evropa jen 19%). A trh 
fotovoltaických panelů ovládá téměř kompletně. Má i 
potřebné suroviny pro jejich výrobu. Nedávno jsme 
poznali, co to je majoritní závislost na ruských 
energiích a jsme v tom zase. To proto, že pro to levné 
jsme rezignovali na vlastní výroby. Týká se to i léků a 
dalším. Globalizace funguje jen v přátelském 
prostředí. Tak si musíme vybrat. 

U dcery v Chorvatsku 
Tak jsme se vrátili z příjemné dovolené u dcery 
v Chorvatsku. V září je tam už počasí (26-30 °C) pro 
Středoevropana snesitelné a voda stále ještě teplá a 
ovoce zrající. Moje žena si oblíbila zejména fíky a 
také jich tam na ostrém slunci pár usušila. Prostě 
dovolená, jaká má být. Chorvaté si už zvykli na 
placení eurem, i když pro srovnání se stále ještě 
uvádějí i ceny v kunách. Přijetí do schengenu bylo 
příjemné zejména pro turisty, neboť zmizely fronty na 
hranicích. Ceny v marketech jsou podobné jako u nás, 
sem tam nepatrně vyšší. Ale za to v restauracích se 
nestačíte divit a tak jsme byli rádi, že v apartmánu 
byla zařízená kuchyň. Tak došlo i na kachnu se zelím 
a ňoky a vnučky si pochutnávaly. 

Moře je díky skalnatému pobřeží čisté azurové, pláže 
v zátokách plné drobných oblázků, byť mořem hladce 
ohlazených přesto do zhýčkaných nohou tlačících, 
takže to rozhodně chce boty do vody. Suchozemec 
nepřestává být fascinován vodní čarou obzoru a teprve 
tam si člověk uvědomí, co to znamená být vodní 
planetou. V září už pláže nerezonují jekotem dětí a 

hlavní slovo mají spíše důchodci. Přesto přírodní 
krásy doplňuje občas i pěkný ženský zadeček 
vykukující z úsporných plavek. Zkrátka příroda je 
nedostižná. O to víc jsem pak litoval dvě Arabky 
koupající se v dlouhých hábitech s nohavicemi a 
zakrytými vlasy, zatímco jejich mužský doprovod byl 
v evropských plavkách. Jo, i lidé jsou různí. Slyšíte tu 
různé jazyky a také automobilové značky jsou pestré. 
Prostě Chorvatsko je příjemnou zemí. 

Ale abych jen nechválil. Chorvati už zálohují plastové 
lahve a plechovky. Pochopitelně jen ty zakoupené u 
nich. Je to hrozné, když se před markety musí vystát 
většinou větší fronta, aby člověk do automatu nastrkal 
tu záplavu plastů a kovu. Zlatá recyklace a velký 
počet odpadních nádob u nás. Nedej bože, aby to 
schválil i náš parlament. To bych dost nerad. 

Řešení úlohy: Je-li strana  čtverce x, pak platí          
x2-(x-1)2 = 15 a x = 8   strany jsou 8 a 7 cm. 

O=2R   2R+1=2R1  R1-R = 1/(2 = 16 cm 

Drát by byl všude 16 cm nad povrchem! 

A slovo závěrem  

V říjnu 1996, tedy v minulém století, ba i tisíciletí, 
vyšlo první číslo OISovin. Dnes už jim je tedy 
drahných 27 let a to už by měly být dospělé a budovat 
si kariéru. No, nejsem si jist, zda bych vlastně chtěl, 
aby byly úplně rozumné … Měla by jim zůstat hravost 
mládí, sem tam i nějaký ten ideál. A také by měly 
klást otázky a trochu provokovat. Nutit k zamyšlení. 
Nebýt korektní, protože toho je kolem nás až moc. Ale 
hlavně měly by vás pobavit a možná přimět 
zavzpomínat. Protože až je jednou odložíte, tak už 
nebude důvod je psát. 

Je ale ještě jeden, přirozený způsob, jak OISoviny 
zaniknou… Tak uvidíme. 


